
Quan no sona una tecla  en fa lta  a lt ra  

El passat 9 de març tingué lloc al saló de sessions de l’A-
juntament de Sollana l’acte de presentació del Cartell ca-
lendari d’exhibicions Vela a l'Albufera pel curs actual amb 
la presencia de la Junta de la Federació Cultural Valencia-
na de Vela Llatina i els representats de les diferents enti-
tats federades. ´ 

En aquest número en donem referencia juntament amb 
les fotografies de l’amic Juan Pradas.  

NÚMERO 940 

15  MARÇ  2022  
ANY X 

L’ORGUE  DE  SOLLANA  

Aquesta és una publicació 

oberta que pretén recuperar i 
recordar fets passats, i també 

d’actuals de diferent temàtica 
envers el nostre poble. També 

es recullen les opinions o els 
escrits que ens envien els 

lectors. 

Si vols rebre un exemplar 

digital envia la teua petició al 

correu: 

 

  orguedesollana@gmail.com 

Si vols dir la teua posat en 

contacte amb nosaltres en la 

següent adreça: 

orguedesollana@gmail.com  

                           TEMPLANT 

Les opinions publica-

des son les realitzades 

pels autors i la revista 

no comparteix ni s’iden-

tifica necessàriament 

amb aquestes. 

  

Totes les fotogra-
fies son de Juan 

Pradas  



Acte de presentació del Cartell calendari d’exhibicions Vela a l’Albufera 
2022  

 

El passat 9 de març tingué lloc al saló de sessions de l’Ajuntament de Sollana l’acte de presen-
tació del Cartell calendari d’exhibicions Vela a l'Albufera pel curs actual amb la presencia de la 
Junta de la Federació Cultural Valenciana de Vela Llatina i els representats de les diferents en-
titats federades.  

L’acte fou conduit i presentat per Ramón Ibor, president de l'Associació de Vela Llatina de So-
llana i Secretari de la Federació. A continuació incloem les paraules inicials:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bona vesprada a tots, ens  trobem ací hui després d’un parell d’anys sense poder fer una presenta-

ció del nostre cartell de les exhibicions de la Vela Llatina dintre de l’Albufera. Per lo tant hui es un 

dia molt especial, puesto que tenim la ocasió una vega més de retrobarmos tots els aficionats a es-

te deport que hui en dia la navegació com sabeu tots es ja un BIC, un be d'interès cultural immateri-

al  el qual mos honra moltíssim a tots els que tenim afició de este deport i de esta forma mostrar i 

navegar que es lo important de la vela llatina.  

Senyor alcalde, senyor president de la federació, amics tots, jo crec que deguem de apoyar i valorar 

el que estem realitzant en esta funció en l’Albufera en quant a la navegació i en quant a col·laborar 

en la neteja i el progrés de la nostra Albufera. 

A continuació jo ja li done la veu al nostre president de la Federació Antonio Lopez., qui va fer el se-

güent parlament:  

Bona nit a tots i a totes, gracies  per estar aci en un dia como este. Después de dos años como ha 

dicho el secretario de la Federación de pandèmia, de pasar momentos malos, de tener familiares y 

amigos que no han superado esta crisis, volvemos, retornem. Volvem a escomençar  a preparar i a 

organizar les exhibicions de l’Albufera i lo més important es juntar-nos. Nosotros fem cultura quan 

fem vela però també fem amics i es importante que nos vegem en l’Albufera navegant, cada uno en 

la seua embarcació i disfrutem en acabant del dinars de germanor que al final es lo que fan federa-

ció i lo que fan l’amistat que es lo que nos mueve a todos.  

Deciros que la federación tiene muchos proyectos . Ara parlarem de les exhibicions, pero también 

he creido conveniente, i esta vespra als presidents de, a la junta sobretodo les he remitido una de-

claración institucional de la Federacion perquè ha passat la pandèmia, ustedes saben que hemos  
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tenido el volcán que ya no nos acordamos, aparte de las crisis políticas en este país y cuando 

pensabem que els fons de recuperació d’Europa i el govern íbamos a volver a nuestra vida normal 

nos encontrem con una guerra, una agresió en el centro de Europa y viviendo estos momentos 

difíciles que lo vemos por televisión. Picasent ya ha acogido a 67 inmigrantes que han llegado el 

viernes y creo que la Federació te que dir algo y he preparat un text que vull llegir en valencia.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

El text escomença com una poesía de Miguel Hernandez que no he traducido  

 

Tristes guerras 

si no es amor la empresa. 

Tristes, tristes. 

 

Tristes armas 

si no son las palabras. 

Tristes, tristes. 

 

Tristes hombres 

si no mueren de amores. 

Tristes, tristes. 

 

Este es el sentiment ante esta situació i con esto escomence el text que he escrit i volia llegir 

perque ho volem publicar  

Bona vespra, gracies per assistir a aquest primer acte federatiu que inicia una nova etapa en la 

qual tornarem a la anhelada normalitat de les nostres trobades i exhibicions, representant allò 

que fa dos anys va dixar de fer-se per la greu crisis sanitària que han viscut tots. Vivim preocupats 

per el COVID,  per la xifra de contagis i per nuestras inquietudes individuals i quotidianes però 

pocs haurem de pogut aventurar que no mes en uns dies anàvem a estar parlant d’una nova 

guerra en Europa, una nova invasió. En el primer moment confiàvem o volien confiar que la 

diplomàcia internacional arribaria a ser capaç de resoldre aquest conflicte sempre entre la batalla 

i el dret internacional i que posaria les seues regles cíviques de convivència, no obstant això 

estem sent testimoni d’un terrible drama, no solament s’esta vulnerant el dret internacional  

humanitari, lo estamos viendo en la television, sinó que a 9 de març hui, la invasió d’Ucrania ha 

provocat el desplazament de més de dos millons de persones  que segon ACNUR podrà superar 

los quatre millons a lo largo d’esta etapa. 

Tots i cadascú de nosaltres tenim la nostra pròpia i particular sensibilitat del problema, de la 

invasió, però cap de nosaltres hauria de romandre, de sentir-se impossible, davant d’ixa tragèdia 

contemporània que compleja la nostra conciencia i es fa de fer angoixa i terror de lo que estamos 

veguent en Ucrania. 
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Des de la Federació i des de la junta mostrem tot el nostre suport i solidaritat amb Ucrania comde-

nem dins de la nostra institució perquè hem vist que era necessari l’agressió patida per el poble 

ucranià i invoquen ents superiors a la concòrdia i a la pau. Entenen que es la millor forma de viure 

en este mon i reclamem a la fermesa de la raó i l’anhel del respecte a la vida la immediata fi a es-

ta agressió que esta sofrint este poble.  

Com a president de la Federació soc sensible a estas situaciones i crec que era necessari fer una 

declaració per part de la Federació que han compartit tota la junta i que creo que es el momento. I 

en acabant la festa, el secretari fara parlar als presidents per a que expliquen i mos inviten a esta 

exhibició que con tanto esfuerzo y carino organiza cada asociación y este año si la pandemia nos 

lo permite disfrutaremos de 14 exhibiciones unidas a las matinals de 

la asociacion tradicional  i es presentaren tamé hui a les tres noves 

associacions que han sol·licitat la adhesió a la federació que ha sido 

aceptada en la ultima junta, contem aquí amb els seus representants 

per a que parlem un poc de la seua impressió.  Gràcies.  

 

Seguidament agafà la paraula Ramón Ibor que va dir:  redundant un 

poc en lo que ha dit el president de la Federació si son tan amables 

jo us demanaria per lo menos un minut de silenci. Mos fiquen tots 

drets i apoyo i suport als ucranians en esta guerra que han sigut inva-

dits. Moltes gracies.  

En el permís de vostès ara us llegiré un poquet el cartell encara que 

siga per damunt damunt i despues els presidents ja parlaran cadas-

cun de les seues exhibicions.  

 

I ara a continuació Pepe Morellà  el representant de l'associació de Catarroja te la paraula qui va 

fer el següent parlament:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bona vespra a tots, jo primer que res volia dir que les coses bones les fan els homens però les 

males tamé les fan els homens, vull fer esta reflexió perque moltes vegades no mos donen conter 

de lo que tenim hasta que no mos be la mala  i mos donem conter lo be que estabem. Vull dir que 

fins fa dos anys vingué la pandemia, estabem contents, teníem les nostres histories però no mos 

donaven conter de lo que estabem disfrutant. Els dos anys de la pandemia hem tingut que sofrir, 

hem tingut que patir lo que passava i ara que pareixia que estabem eixint  de la pandemia ara re-

sulta que tenim esta invasió, esta guerra que com he dit abans els homens fan les coses bones 

però tamé les dolentes. Jo crec que la nostra missió en estos moments es apoyar en lo que po-

gam, ajudar en lo puga a que este impàs en el mon s’acabe lo antes possible i disfrutar i gaudir de 

les nostres coses que son la vela llatina. Com ha dit Ramón mosatros tenim tres exhibicions, les  
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tenim sempre molt marcaes , el segon dissabte del mes de maig, el segon dissabte del mes de 

juny i el segon dissabte del mes de juliol, en l’agost l’agarrem de vacacions i despres tenim la més 

antiga de les exhibicions que es fa a l’Albufera, molta gent de la que esta aci  la conegueu per la 

prova de les canyes, prova que junt a la comunitat de pescadors i les festes en Catarroja les fem 

sempre en la segon o la tercera setmana de setembre. En funció tamé de com venen els arreglos  

dels pobles que tenim en la federació com be organitzat per el tema de les festes de la població de 

Catarroja.  I res més depres participarem en casi totes i sobretot al final en la del dia de la 

Federació, crec que es el dia gran que tenim que tots participar si o si, i res mes. Gràcies. 

A continuació Ramón Ibor li dona la paraula a Merche Garcia en representació de l'associació del 

Palmar, de la que és presidenta.  Merche va fer el següent parlament:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  Buenas tardes a todos como no podía ser de otra manera también de la asociación del Palmar 

nos unimos al comunicado que ha leído el presidente, no a la guerra por supuesto, no a ninguna 

guerra venga de donde venga y la haga quien la haga, me da igual, no a ninguna  guerra por 

supuesto. No a las guerras porque estamos en el siglo veintiuno, en el año 2022 del siglo XXI no 

somos capaces de dialogar y no somos capaces de parar una guerra es que no somos tan 

civilizados, como bien ha dicho mi compañero las cosas se hablan , las cosas se dicen, los 

humanos parece ser que no nos llegamos a entender estemos donde estemos y eso no es posible. 

Dicho eso mi presentación, yo solo tengo una en el Palmar, somos una asociación pequeñita, 

solamente tenemos una regata. Por supuesto estamos todos invitados. Quería dar la enhorabuena 

y la bienvenida a las nuevas asociaciones  y que hayamos sido este año capaces, el año pasado 

por temas de la pandemia como todos sabemos no pudimos hacer un cartel consensuado y este 

año si vamos a hacer un cartel consensuado donde todos particpemos en todas las regatas, 

donde podamos evidentemente y todos puedan participar  en la nuestra. Tambien dar bienvenida 

a la asociación que el año pasado coincidió con la nuestra y no pudimos ni nosotros en la suya ni 

ellos en la neustra y este año si que va a ser posible y nos vamos a poder concoer  y nos vamos 

pode estar por supuesto  y dar la bienvnida a la otra asociaicon que es una asociación del mar, es 

una barca del mar, es una barca latina tambien tradicional y bien cultural por supuesto, es una 

barca antigua de las que tambien tiene que estar aquí porque  aunque no sea de l’Albufera es una 

barca latina, es una vela latina y creo que aquí todos tienen cabida porque todo es sumar, todo  es 

particpar. Cuantos más seamos creo que mucho mejor, si somos capaces de entendernos por 

supuesto de maravilla y nada muchas gracias a todos y os espero en el Palmar.  
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Ramon, conduint l’acte donava veu a la  representació de la vela llatina autòctona de Silla de la mà 

d’ Emilio Alba, qui va fer el següent parlament:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dir-los que es una nova associació que ja s’adherit a la Federació i com no li donem l’enhorabona 

per estar entre mosatros. 

Bona nit, ante tot, donar les gracies a la Federació que mos ha invitat a este acte i entonces com 

ha dit Ramón son una associació que se va formar, crear i legalitzar l’any passat en el 21. Tenim 

tres exhibicions   mosatros li diguem matinal o concentració, entonces férem dos i una en memorial 

a un amant de la vela, Juan Selma. Este any el plan, com ha dit Antonio, les feches que anem a fer 

mosatros son el 2 d’abril, dissabte 18 de juny i el dia 17 de setembre, hi hagut un xicotet canvi, 

però com rebreu tots la invitació i el cartell de la prova podreu assistir, no fallareu. Esteu invitats 

des d’este moment a les exhibicions que fem mosatros i ja vos dic des d’este moment esteu invitats 

i recibireu el cartell de la matinal o la concentració de barques i res mes ací en teniu a disposició de 

la vela. Bona vespra. 

Continuava Ramón Ibor conduint l’acte de la següent maner: Una nova associació que tenim també, 

Rafa Chirivella, ademés es de la vela de la mar valenciana i s’adhretit tamé a la vela llatina de mo-

satros i esta ací tamé per dirigir-vos a vostès la paraula; qui va fa fer el següent parlament:  

En primer lloc moltíssimes gracies a tots, com no a presidència i a tots vostès per atendremos, perquè 

estem ací, perquè sol·licitem  com associació que estem fent cultural que tenim dos vessants, una ves-

sant cultural  i una vessant esportiva. Jo tinc el cor a mitges, jo des de els 9 anys estic navegant sem-

pre, jo la vela llatina vos jure que no l'havia tastat i des de que la vaig tastar i va ser un veri, un veri que 

no he pogut abandonar-ho i estic treballant per la vela llatina, la vela llatina com a tal, evidentment,  

però un dels objectius sobretot que te la nostra associació, que es un objectiu irrenunciable  es que des 

del meu punt de vista, des del punt de vista de gent de fora, que esteu fora del llac, gent de fora de Va-

lencia, gent de fora que tamé som BIC que es la vela valenciana, que tinguem que fer més coses, jo vull 

ajudar a fer coses i el objectiu irrenunciable que vos comente es que bueno pues aci al llac de l’Albufera 

que tots vosatros que sabeu molt més de tot açò, jo estic pa tirar una mà, p’ajudar, però tinc un projec-

te, projecte nostre, el principal seria que es delcarara la vela llatina com a patrimoni inmaterial  per la 

UNESCO. Estem treballant, esta treballant Croacia, Italia, Francia, Espanya. En Espanya concretament 

he contactat, per mitjançant la Federació Valenciana de Vela a la qual jo perteneisc i soc vicepresident 

de la Federació Valenciana de Vela, he contactat en més de trenta associacions que son BIC,  però una 

cosa es ser Bé d'Interès Cultural i altra es com a tal es reconega en tot el mon i sobretot als països que 

estem demanant-la que ja vos dic que encapçala Croacia però darrere esta Francia, Italia i Espanya que 

siga declarada Patrimoni Inmaterial de la Humanitat per la Unesco. Es un treball  que bueno que tenim  
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que fer. Jo crec que deguem fer-lo  a qui mos agrade la vela llatina per un costat i per un altre molt 

important es que tots els que sou aquí sou tots de l’Albufera. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

L’Albufera es un llac , bueno pues ja sabeu que te molta problemàtica en tots els sentits i que es un 

lloc molt agradable, es un lloc per a disfrutar, un lloc on les exhibicions cada vegada son mes  i son 

més apreciades i jo he estat, he participat i el director general d’esports també ha estat ajundantvos i 

sabeu perfectament que ha participat i que es algo que no es pot perdre, però no es pot perdre i hi ha 

que treballar  més encara perque jo parle , he parlat en moltes associacions i uns me diuen pues es 

que aço, lo atre, es que faríem, no faríem, podríem fer, es que no ens ajuden, el meu ajuntament si 

que m’apoya, l’atre ajuntament no i jo la meua conclusió , la conclusió que hem tret en la nostra 

associació que es diu Vela de Valencia ubicada inicialment en la Devesa del Saler, es Vela de Valencia 

però del segle XXI, un segle en el que encara hi ha guerres com estava diguent adés Merche,  que 

comentava que es una vergonya , pareix mentirà que sigam sers humans  però l’objectiu no oblide, 

vull tornar a dir, que tots els pobles que col·laboren, que esteu aci, que sou associacions de 

pescadors, associacions de vela, associacions que han de trebvallr per la vela, que tenen barques 

impressionants amb una , i que ixes barques la majorai  estan fibraes, navegant a vegaes, a vegaes 

no, algu coneix la historia  i atres no. No la divulguem com caldria, en referisc a la Vela de Valencia, la 

vela del llac de l’Albufera, la vela de Catarroja, de Sollana, del Palmar, de tots, jo crec que no la estem 

posant en valor. El llac de Valencia es el llac de Valencia, de l’ajuntament de Valencia precisament, 

molt be, en pareix estupendo, però crec que ni han una serie de pobles, avui estgem a l’ajutnament de 

Sollana i hi haan una serie de pobles al voltant de l’Albufea que tenen veu i que podien juntarse tots, i 

que tots podrien fer força per que reconeguen i que estiguera oficialment, que tingueren un lloc on 

poder exposar  totes ixes joies que tenim en els nostres canals però que estigueren en un puesto on la 

gent puguera visitarlo, en un museu etnològic de vela llatina de l’Albufera, albuferenc estic parlant en 

este moment perque no s’oblidem o siga la vela llatina en els temps immemorials era estar navegant 

aci en l’Albufera però tenim clar que els fenicis van arribar aci i fer el comerç amb vela llatina, la vela 

llatina es algo mil·lenari, no es algo que te quatre dies, que en molts llocs s’ha oblidat en el moment 

en que ja no va fer falta la vela llatina, ja no va fer falta perque es va trobar la vela quadrada, la vela 

cangeja, en fi monto de veles i a partir d’ixe moment la vela llatina es va quedar casi com a col·loquial, 

algo que estaba per damunt de lo humà i això no es veritat, jo crec que la vela llatina pot evolucionar i 

pot navegar en la mar una altra volta, per exemple lo que es referent a Valencia, que ja no tenim ixos 

barcos a València. Mosatros hem creat un projecte amb molta cura, intentant respetar al màxim totes 

les tradicions i bueno sense perdre de vista de que te que ser atractiva, te que ser cautivadora, te que 

ser que encise, te que ser que la gent jove se vullga mullar en ella  i vullga disfrutar i que pugam anar 

a més, que plenen tot el Mediterrani en veles llatines, sobretot lo que es Valencia que no tenim ni una  
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vela llatina i esta podria ser la primera. El nostre interès es que hi ha que treballar des de les escoles  

de la Comunitat Valenciana, que ni han 53 escoles i volem que en totes se deprenga a navegar en vela 

llatina perque crec que es important reconèixer, no oblidar les nostres arrels  i ixes arresls son les que 

tenim per davant que ferlos i recordarlos  des de una societat com es esta, evidentment cultural que es 

la nostra  que hem creat en primer lloc i la segona hem creat un club esportiu que es dirà La Valencia-

na sense més, farem un club esportiu i farem una classe a nivell nacional  i internacional on farem que 

ni hasca competicions de xiquets, de majors i creguem que això es un mon que esta  ahi per explotar i 

on la vela llatina es la rail i ixa rail en este moment sou vosaltres els que esteu aci i vos demane permis 

per entrar i treballar en equip  i per ajudarvos en tot lo que faça falta i res més, moltíssimes gracies per 

atendrem i ja sabeu aci estic pa lo que faça falta.  

 
Continuava Ramon: Abans de que parle el nostre alcalde jo volia donar les gracies a l’alcalde i als con-

cejals que mos acompanyen per haver permes que estigam en un salo tan bonico com es este per a 

celebrar un acte que com havem parlat tots mos enorgulleix de ser precisament el lloc on mosatros 

parlem de la nostra vela, de la vela llatina. Jo vos convide com a president de Sollana junt la meua jun-

ta directiva que el dia 2 de juliol vingau, farem un esmorzar i despres eixirem a navegar  i ara ja done la 

veu al nostre alcalde. 

Agafa la paraula Antnio Lopez per Silla:  Temporalment son president fins les pròximes eleccions. Silla 

manté les proves, el trofeu president de la diputació en les seues feches, el primer es la prova de la 

preparació del aparell d’embarcacions, es un dia de navegació però tranquil·la  i en acabant manté el 

trofeu president de la diputació de Valencia no sols perque ho subvenciona sinó perque ja te tradició  

de molts anys, la diputació tamé esta implicada, el president dde la Diputació ha mostrat sempre com-

promís en la vela llatina com administració provincial i bueno i Silla como siempre os invita a participar 

i a  disfrutar de les barraques, del dinar i crec que este año farem, el dissabte tenim la reunió de pa-

trons per a buscar tamé alternatives a traves de boyes per a fer navegació, per a divertirse navegant 

que al final som cultura però també tenim un 

dissabte per pasarlo be i poder parlar de vela i 

navegació que tamé es imporant, gracies .  

 

Tancava l’acte l’alcalde de Sollana, Vicente  

Codoñer amb les següents paraules:  

Bueno, bona vespra a tots, gracies per vindre 

al poble de Sollana, sempre sou ben rebuts, 

gracies Antonio, graices Ramón, gracies Rafa, 

el vicepresident que acaba de contarmos un 

bon projecte, si estan tots aci, mos han contat 

tos lo que es al final les exhibicions de la vela llatina. Primer que res el poble de Sollana  se suma al 

manifest que ha fet  Antonio de la Federació Cultural i Esportiva de Vela Llatina, mos sumen en cntra 

de tot lo  que siguen guerres. Res més dirvos, dirvos que  la part de l’ajutnemt de Sollana que Ramón 

sempre s’olvida de dirho, vaig a a dirho jo que va a ser una aposta personal que a l’any que be farà deu 

anys que ni ha vela llatina en Sollana. Va ser una proposta personal meua, de Juanjo Lopez i de Ramón 

el que ni haguera vela llatina en Sollana i aixina aconsegurirem que al poble estiga deu anys. Això es 

important, que els pobles se sumen sobretot els que estan al voltant de l’albufera i que mantingam les 

tradicions. Per la nostra part, Rafa ha dit que seria bonico tindre un museu on se juntarem, el poble de 

Sollana en este moment, jo agarre el compromís de ser el poble  de posar un local o lo que necessiteu 

per tindre ixe local aci en Sollana pa la vostra disposició. Crec que tenim el lloc ideal i ademes som uns 

dels pobles que estem molt prop de l’Albufera i podem tindre ixe lujo i res mes, ja vos han contat tot els 

presidents, ho ha contat tot Ramon, si que m’agradaria que l’any que be que es el dècim aniversari de 

la Vela Llatina de Sollana de que se va formar en el 2013, tinguérem la primera exchibicio, bueno que 

mos tingau en conter i la fecha que vullga elegir el nostre president puga ser la més acorde pa cele-

brarho com cal. I res mes donarvos les gracies i que disfruteu de totes les exhibicions  que en total son 

quinze i com ha dit Ramón convidarvos el dia 2 de julol a la de Sollana, mosatros assistirem a totes les 

que pugan de la resta de pobles pa apoyarvos  i ja esta no tinc mes que dirvos.  Gracies i que conti-

nuen treballant  pa mantidnre la tradició. 


